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A kettős állampolgárságról szóló 
törvény elfogadása után a 

mostani, Trianon-emléknappal 
kapcsolatos döntéssel végérvényesen 
létrejöhet a nemzet határok feletti 
újraegyesítése?

-  Ö nm agában ettől a két tör
vénytől ez m ég  nem  valósul m eg, 
azonban nagyon fontos lépéseket 
jelent a cél m egvalósulása felé. Az 
egyik egy közjogi akadályt hárít el, 
m íg az em lékezés törvénye erkölcsi 
értelem ben rakja le egy új nem zet
politika alapját.

-  Az MSZP nem támogatta az 
emléknapról szóló törvény elfogadá
sát, mígazLMP tartózkodott. Miért 
nem jöhetett létre nemzeti egységei
ben a kérdésben?

-  Az általános vita hangvételé
ből kiindulva úgy gondoltam , hogy  
akár egyöntetű döntés is születhet. 
N em  így lett, am it nagyon sajnálok. 
A z MSZP esetében azért, m ert úgy  
tűnik, hogy nem  kívántak elszakad
n i az eddig képviselt nem zetellenes 
politikától. Az m ondjuk  rosszu l
esett volna, ha Gynrcsány Ferenc és 
a hozzá hasonló szocialista képvise
lők  is tám ogatták volna a javaslatot.

-  A szembenézés és feldolgozás 
szimbolikus jelentőségén túl hoz- 
hat-e konkrét eredményeket -  pél
dául az autonómiatörekvésekben -  
a határon túli magyaroknak ez a 
törvény?

-  Ö nm agában n em , azonban a 
törvény világossá tette, hogy a M a
gyar Országgyűlés az autonóm iá
ban látja a szétszabdalt m agyar  
nem zet problém áinak jogosan e l
várt m egoldását. Innentől kezdve  
van egy törvény, am ihez a jelenlegi 
é s következő korm ányoknak is v i
szonyulniuk kell a nem zetközi p o 
rondon.
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-  Számít a korábbi szlovák reak
ciókhoz hasonló hisztérikus vála
szokra a szomszédos országokból?

-  N em  szám ítok erre, de arra 
sem , hogy valam iféle lelkesedés ö n 
ti el Bukarestet vagy Belgrádot. 
Őszintén szem be kell nézni az el
m últ kilencven év azon gyakorlatá
val, hogy ezek az országok a saját 
nem zetpolitikájuk középpontjába a 
területükön élő m agyar közösségek  
felszám olását állították.

-  Született egy magyar törvény, 
amely hangsúlyosan kezeli az Isten
ben való hitet. Ez előrevetít egy 
olyan alkotmánymódosítást, amely 
szintén ezt teszi majd?

-  M agyarországon ez újdon
ságnak szám ít, de  m ég  az EU a l
kotm ányozásában is kon flik tusos  
kérdés volt. Az a határozott m eg 
győződ ésem , ha Európa erről nem  
vesz tudom ást, saját m agát szá 
m olja fel. N ekünk m o st leh ető sé 
günk van a sztálin ista hagyom ány  
felszám olásra, ezért nem  véletle
nül szerepel a törvényben ez  a for
dulat, am ely ugyanakkor tiszte let
ben tartja m ások  világnézeti sza 
badságát is.

•  •

O n és pártjának tagjai nem tá
mogatták a Trianon-emlék- 

napról szóló törvényt. Miért?
-  H árom  fontos indítványunk  

volt, am elyek befogadása esetén  az 
MSZP szám ára is elfogadható lett 
volna a nem zeti összetartozásról 
szóló törvény. N em  szám oltunk az
zal, hogy a korm ánytöbbség jóvol
tából m égsem  jöhetett létre az ösz- 
szefogás. Az e lső  javaslatunk k ivet
te volna a szövegből azt a részt, 
am ely a képviselők  világnézeti 
m egkülön b öztetését jelenti. A 
pream bulum  ugyanis különbséget 
tesz hívők és nem  hívők között, 
am ikor abban arról írnak, hogy az 
O rszággyűlés tagjaiként h iszü n k  
benne, hogy Isten a történelem  ura. 
Beem eltük volna a törvényszöveg
be, hogy a Trianon okozta sebeket 
nem  határrevízióval kell gyógyítani 
és azt, hogy a m egoldás a problé
mára az unión belüli kezelhető.

-  Egyik indítványában kezde
ményezte, hogy tegyenek említést 
azokról is, akik törekvéseikkel ron
tottak a Trianon utáni helyzeten. 
Ezt miért javasolta?

-  A békediktátum  igazságtalan  
volt és rossz helyzetet terem tett, 
am elyre azonban születtek  rossz  
válaszok is. Az egyik ilyen rossz vá
lasznak a következm ényeként halt 
m eg 200 ezer m agyar a D on-ka- 
nyarban. A javaslat arra vonatko
zott, hogy a jövőre nézve ezektől a 
m egoldásoktól tartózkodjunk.

-  Számolnak-e azzal, hogy a 
törvény -  a kettős állampolgárság
ról szóló törvényhez hasonlóan -  
diplomáciai következményekkel jár 
majd?

-  Szám olunk ezzel a leh etőség
gel, ettől függetlenül az Országgyű
lésnek  el kellett fogadnia egy, a té-
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m ával foglalkozó törvényt. Jobban 
örültünk volna azonban annak, ha  
egy ilyen fontos kérdésben valóban, 
ahogy az a törvény cím ében is sze
repel, érvényesült volna a nem zeti 
összetartozás, és k on szen zu ssa l 
m ent volna át a  szöveg.

-  A törvényről döntő szavazáson 
Juhász Ferenc a frakcióval szemben 
szavazott. Mi történhetett?

-  Úgy tudom , hogy képviselő- 
társam  véletlenü l rossz gom bot 
nyom ott.

-  Ha az MSZP szerint is fontos 
Trianonról törvényben megemlé
kezni, akkor miért nem hoztak ilyen 
törvényt kormányzásuk alatt?

-  Mert nem  az em léknap a leg
fontosabb, em lékezni, tanulságokat 
levonni enélkül is kell és lehet. Azok  
a törvények a fontosak, am elyek a 
szülőföldön m agyarként való m eg
m aradást segítették utazási és ta
nulási tám ogatással, a gazdasági és 
kulturális kapcsolatok segítésével, 
m agyar szervezetek tám ogatásával.

-  Az MSZP képviselteti magát a 
június 4-i emléknap központi ese
ményein?

-  Erről m ég nem  döntöttünk.


